
Interviu cu pianistul
Sorin Petrescu

Laura Mânzat: Această a treia ediţie a Festivalului
“Intrada” se arată foarte interesantă, concertele fiind orientate
spre o temă: „Din şi Spre Viaţă”. Au reuşit compozitorii invitaţi
să reflecte această idee în muzica lor?

Sorin Petrescu: Sigur, putem să discutăm dacă un
compozitor reuşeşte să convingă publicul de veridicitatea
mesajului său, dacă pune un titlu şi ascultătorul prinde
astfel ceva din sensul dorit. Există şi exemple celebre din
trecut, o anumită tematică, o anumită idee, era uneori lăsată
pe drum de inspiraţia autorului care ajungea în direcţii total
opuse şi îndepărtate de ideea iniţială. Noi am încercat să
adunăm sub acest “motto”- “Din şi Spre Viaţă“ o
multitudine de lucrări în toate stilurile.

L.M.: Cum aţi organizat cele opt zile de concerte? Am
văzut că aţi combinat creaţiile româneşti cu lucrări ale unor
compozitori din străinătate şi programul conţine într-adevăr o
diversitate de genuri - aveţi creaţii camerale, corale, aveţi şi o
operă chiar.

S.P.: Da, aşa trebuie să fie un festival, de o mare
diversitate. Ponderea o au totuşi compozitorii români. Şi ca
să fac o paranteză, foarte mulţi dintre noi, cei care spunem
că suntem mândri de George Enescu, nu-i cunoaştem
opera. Sunt chiar şi muzicieni care nu-i cunosc opera. Dar,
în primul rând, noi ar trebui să-l iubim pe Enescu. El
spunea că “dacă nu promovăm cultura şi muzica noastră, o
să devenim o colonie muzicală“. Chiar dacă a fost foarte
greu, noi am încercat să facem în acest festival o panoramă
a muzicii româneşti, pusă desigur în dialog cu lucrările
compozitorilor din alte ţări.

L.M.: Fiecare concert este structurat după o idee. Aţi avut
un concert-prelegere pe tema vieţii şi morţii, un recital de familii
apoi un spectacol de muzică şi proiecţii video. Aţi dorit să realizaţi
o mai mare apropiere de public prin aceste moduri inedite de
prezentare a muzicii?

S.P.: Aşa este. Publicul este acelaşi. Cum să-l
determini să vină în fiecare zi la concert? Prin aceste idei
tematice am încercat să atrag şi alte categorii de public, în
afară de publicul fidel. Avem un concert şi la Biserica
Catolică Piaristă din centrul Timişoarei. Este un eveniment
deosebit, Barrie Webb va cânta un Requiem pentru
trombon solo însoţit de proiecţii de vitralii. Apoi va fi tema

“Viaţa în doi”, cu familii de muzicieni care sigur va
sensibiliza, pentru că susţine ceea ce doar într-o familie
adevărată poate exista.

L.M.: Credeţi că publicul simte nevoia şi de anumite
explicaţii înainte de a asculta lucrările?

S.P.: Da, lumea care se apropie instinctiv de muzica
de azi, simte nevoia să aibă şi anumite repere, să deschidă
nişte ferestre de percepţie. Am experimentat deja modul
acesta de a prezenta lucrările contemporane şi întotdeauna
a ajutat. Iar menirea muzicianului este să facă cunoscută
publicului cultura.
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Reuşită seară de muzică
contemporană

În derularea Festivalului INTRADA, cea de-a cincea
zi, marţi, 1 noiembrie 2016, a fost deschisă de  Corul de fete
al Colegiului Naţional de Artă “Ion Vidu” din Timişoara,
condus cu multă dăruire şi exigenţă profesională de către

prof. dr. Maria Gyuris. Din bogatul repertoriu de
muzică contemporană al formaţiei, pentru că era Seara
tuturor sfinţilor, publicul a putut asculta glasurile de
îngeri ale tinerelor fete în interpretarea lucrării Aleluja,
pentru cor şi percuţie de Térenyi Ede (la trianglu şi
gong: Bogdan Blescun). Următoarea piesă, Bustapi – “For
the Peace”, de Javier Busto, are la bază un mic scenariu
propus de compozitorul spaniol şi anume, este vorba de
întâlnirea a două grupuri de culturi diferite, care, de
spaima necunoscutului reacţionează agresiv, apărându-
se instinctiv, ulterior cele două grupuri înţelegând că nu
violenţa este calea de a se cunoaşte, ci se poate conlocui
doar prin înţelegere şi pace. Această lucrare a fost o
provocare pentru formaţie, partitura scrisă cu divizii de
4-6 voci, într-o armonie modală, a solicitat şi o coregrafie
pe scenariul propus de compozitor (încheiată cu o ploaie
de confetti, spre deliciul tinerilor spectatori), însă
ansamblul s-a achitat cu brio, printr-o emisie, acurateţe
şi omogenitate exemplare.

Ovidiu Andriş, un tânăr care se afirmă din ce în
ce mai mult pe scenele timişorene, a interpretat la
vibrafon, cu o virtuozitate remarcabilă, piesa Sospira a

compozitorului timişorean Gabriel Almasi. Piesa, scrisă în
2011 la comanda percuţionistului Doru Roman pentru
Concursul Internaţional de percuţie Timişoara este un
omagiu adus bunicului compozitorului şi se află deja în
repertoriul mai multor instrumentişti.

Tehnică impecabilă, lejeritate, dinamism,
temperament, sensibilitate, rezistenţă este impresia pe care
ne-a lăsat-o violonista Diana Moş, acompaniată în aceeaşi
măsură de pianistul Mihai Ungureanu, doi interpreţi
excepţionali, într-un program cameral deosebit de dificil.
Este vorba despre compozitori bine-cunoscuţi publicului
timişorean: Ulpiu Vlad (Sonorităţi şi Nu mă uita VI), Nicolae
Brânduş (Glose), Ştefan Niculescu (Echos II), Dan Dediu
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